

[Text]

Ms Rebeck: If I could, Mr. Chairman, this is the only opportunity for the peace movement to address anything near the government directly before a vote. We would appreciate it if the members of the committee would be willing to meet past 5 p.m., if that is necessary, to have a chance to have an exchange with the members of the committee.

The Chairman: It is a difficult time, I am afraid. Other meetings are already scheduled for some of us to go to at 5 p.m. That is the problem. We have meetings on the Baltic and with ministers tomorrow. I suggest you carry on now, because we are going to run out of time fairly quickly. I appreciate the issue.

Mr. Allmand: The votes on the NDP and the Liberal amendments—

The Chairman: The NDP amendment has been ruled out of order.

Mr. Allmand: They have a new amendment before the House. The principal vote will not take place until tomorrow or later.

The Chairman: Can I suggest that we let them make their deputation? We are going to run out of time very fast. Please go ahead.

Mr. Bill Robinson (Project Ploughshares): I represent Project Ploughshares, the peace and justice task force of the Canadian Council of Churches. We are sponsored by major Canadian church groups and other groups. We have about 45 chapters in communities across Canada and about 12,000 individual supporters.

The position of Project Ploughshares is that we are opposed to any war in the gulf. War should not be an option for Canada or for other nations. War will be a disaster for the people of Kuwait, for the people of Iraq, and for other people in the region. It will be a tragedy for those people.

• 1600

Iraq should be forced to leave Kuwait. Aggression should not be permitted to continue. It is appropriate for the international community to resist aggression. It is appropriate for Canada to take its place in the international community in that regard, but negotiation is the only way to achieve a just solution in this case.

We will not save Kuwait by destroying it or causing it to be destroyed in the course of the battle for Kuwait. Tens of thousands, perhaps hundreds of thousands, of innocent people would be killed in such a war, not only in Kuwait but also in Iraq.

We are quick to point out that the Iraqi people have no control over their own government's directions and decisions. This is certainly true. The people of Iraq are, for the most part, entirely innocent of what has taken place, and when they are killed they will be entirely innocent victims of this war.

[Translation]

Mme Rebeck: Monsieur le président, c'est la seule chance que le mouvement pour la paix a de dire son mot au gouvernement directement avant que l'on passe au vote. Si les députés veulent bien continuer à siéger passé 17 heures, nous aimerions beaucoup avoir une chance de parler avec eux.

Le président: Ce n'est pas facile en ce moment, car d'autres réunions sont prévues auxquelles certains d'entre nous devons assister à 17 heures. C'est là le problème. Nous avons des réunions sur les pays baltes et des réunions demain avec les ministres. Je suis conscient du problème mais je vous conseille de commencer tout de suite car le temps passe bien vite.

M. Allmand: Les votes portant sur les amendements des néo-démocrates et des libéraux. . .

Le président: L'amendement néo-démocrate a été jugé irrecevable.

M. Allmand: Les néo-démocrates ont présenté un nouvel amendement en Chambre mais le vote sur la motion elle-même n'aura lieu que demain au plus tôt.

Le président: Pourquoi ne pas laisser la parole aux témoins? Le temps passe vite. Allez-y donc.

M. Bill Robinson (Project Ploughshares): Je représente le Project Ploughshares, qui est le groupe d'étude sur la justice et la paix du Conseil canadien des églises. Nous sommes financés par la plupart des églises canadiennes ainsi que d'autres groupes. Nous avons 45 chapitres établis dans les diverses collectivités canadiennes, et environ 12,000 membres.

Le projet Ploughshares s'oppose à toute forme de guerre dans le golfe. La guerre ne devrait pas être une option, ni pour le Canada, ni pour les autres nations. Une telle guerre serait catastrophique pour la population du Koweït, pour la population de l'Irak et pour tous ceux qui vivent dans la région. Ce serait une tragédie pour tous.

Il faut obliger l'Irak à quitter le Koweït et il faut mettre un terme à cet acte d'agression. La communauté internationale se doit de résister à cette agression et le Canada a un rôle à jouer à cet égard au sein de la collectivité internationale, mais la façon d'obtenir une solution juste dans ce cas, c'est par voie de négociations.

Si nous défendons la cause du Koweït en lançant la guerre, le Koweït ne sera pas sauvé, mais détruit et des dizaines de milliers, voire même des centaines de milliers d'innocents perdront la vie au cours de cette guerre, pas seulement au Koweït, mais aussi en Irak.

Notons que la population irakienne ne contrôle pas son gouvernement et n'influe pas sur ses décisions. On ne peut reprocher à la plupart des Irakiens ce qui s'est produit, et s'ils sont tués, ce seront autant de victimes innocentes.